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SLOVO  STAROSTY 
Vážení 

spoluobčané, 

je po 
komunálních 

volbách, je 
zvoleno nové 
vedení obce.  

  
Chtěl bych se 

v  této chvíli 
ohlédnout a krátce 
zhodnotit dobu, 

kdy se  od r. 1998 
na vedení obce 

v  nejvyšší míře 
podílelo sdružení 

nezávislých 

kandidátů pod 
mým vedením. Sdružení vyhrálo volby již v r. 1998 a 

od této chvíle jsem vykonával funkci starosty obce. 
Věděl jsem do čeho – do jaké finanční situace obce 
jdeme, protože jsem volby vyhrál již v r. 1994 jako 

nezávislý kandidát za ODS a stal jsem se členem Rady 
obce Nýdek. 
 Počátky po volbách v r. 1998 byly velmi složité 

a těžké. Přišli jsme na to, že obec je jednou 
z nejzadluženějších obcí v republice. Dluh se vyšplhal 

na cca 27 mil. Kč při osmimiliónovém rozpočtu obce. 
Stávalo se i to, že nebylo ani na výplaty – museli jsme 
si půjčovat od obcí Jablunkovska (Mosty 300.000,-- 

Kč, Dolní Lomná 300.000,-- Kč). Obecní byty byly 
v zástavě, vyšlo nám vstříc město Třinec, které nám 

poskytlo v té době nemovitosti v hodnotě cca 20 mil. 
korun do zmíněné zástavy místo našich bytů, které 
jsme tímto mohli prodat jejich vlastníkům, a tak 

vlastně nějak „přežít“. Dluh jsme spláceli až do roku 
2015, kdy byla splacena poslední dlužná částka. 
 Myslím si, že i v této „kruté“ době se v obci 

podařila   zrealizovat   řada   menších , ale  i  velkých  

 
 

projektů. Mezi ty významné patří výstavba vodojemu 
v obci a prodloužení obecního vodovodu, rozšíření 

plynofikace do okrajových částí obce, nová podoba 
náměstí včetně parkovacích míst, výstavba 
komunikace Nýdek – Cisownica, oprava školní budovy 

včetně zateplení a výměny oken, rekonstrukce 
budovy stávajícího Obecního úřadu v Nýdku, 
výstavba chodníků v centru obce, výstavba školního 

hřiště u ZŠ v Nýdku, výstavba budovy Zázemí pro 
sportovce v obci Nýdek. Samozřejmě souběžně se 

připravovaly projektové dokumentace pro další 
významné záměry, které se podařilo realizovat 
v posledním volebním období. Obec v tomto období 

proinvestovala cca 70 mil. Kč, nebyly to pouze 
finanční prostředky z rozpočtu obce, ale i dotace 

z národních či evropských programů. Byl vybudován 
chodník na hranici s obcí Bystřice, byla provedena 
komplexní rekonstrukce úpravny vody obecního 

vodovodu, nově postavena replika dřevěnky čp. 78 a 
nově vybudovaný areál „Výletiště Požárník v Nýdku“. 

 Opět jsou připraveny a připravovány nové 
projekty – projektové dokumentace k realizaci dalších 
záměrů jako je výstavba školních dílen, rekonstrukce 

topení a zdravotechniky v budově školy, prodloužení 
chodníku do osady Gora, rekonstrukce parkoviště 
před Nýdečankou a další. 

 Chtěl bych jako odcházející starosta 
poděkovat všem, kteří mě na kandidátce sdružení 

nezávislých kandidátů za ta léta podporovali, zvlášť 
p. Adamu Morcinkovi, který vykonával funkci 
místostarosty od r. 1998 do r. 2018, kdy ho ve funkci 

vystřídal p. Milan Suszka, dále všem zastupitelům a 
radním, kteří realizované projekty podpořili, všem 

zaměstnancům obecního úřadu za jejich odpovědnou 
práci a samozřejmě všem spolkům a občanům obce, 
kteří se zapojovali do veřejného života obce a díky 

nim vypadá obec tak, jak vypadá. Nově zvolenému 
vedení přeji hodně úspěchů v jejich práci, zvlášť 
v této nelehké době. 

 
           Mgr. Jan Konečný 
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 Nýdek vzdal hold svému školství 

  

 Den plný společenského dění zažil v sobotu 10. září 2022 Nýdek. Jeho obyvatelé 

přihlíželi odhalení pamětní desky na počest první školy v obci, navštívili výstavu 
v Dřeviónce a šli se podívat i na nově vybudované  výletiště  Požárník. 
 

 Akce propukla ve 14 hodin na nýdeckém 
náměstí. Vedení obce spolu s hosty slavnostně 

odkrylo pamětní desku na počest 180. výročí polské 
evangelické školy a 100. výročí české školy v Nýdku 
(viz fotografie na titulní straně tohoto čísla). 
 V rámci bohatého programu oslav pak 
návštěvníci zašli do stodoly u Dřeviónky, kde je 

k vidění výstava o historii školství v Nýdku. „Co 
se týče historie školství v naší obci, nebudu zde číst 
vše, co je uvedeno na samotném panelu. Texty jsou 

totiž k nalezení prostřednictvím QR kódů na všech 
budovách, kde se v Nýdku učilo, celá velmi podrobná 
historie je rovněž popsána v bulletinu, vydaném právě 

u příležitosti výročí škol, který si samozřejmě můžete 
odnést z dnešní oslavy,“ obrátil se na přítomné 

starosta Nýdku Jan Konečný. 
 V krátkosti jen připomenul, že iniciativa 
výstavby školy vznikla už v r. 1831 na shromáždění 

občanů. Nýdečané byli také spolu s evangelickou 
farností v Bystřici investory a stavebníky. Stavba 

polské školy evangelické v Nýdku byla zahájena 
v roce 1842, učit se začalo v roce 1843 
a zkolaudována byla o rok později. „Pro představu 

jsme  nechali vytyčit  geometrem rohy této budovy 
čp. 88, které jsou všechny v asfaltu našeho náměstí, 
to znamená, že toto náměstí se začalo formovat do 

dnešní podoby až po demolici školy v roce 1969,“ 
připomenul starosta. Jak také řekl, největší počet žáků 

navštěvoval školu v letech 1914/1915 a 1938/1939, 
kdy jich usedlo v lavicích 346. Polská škola skončila 
v Nýdku v roce 2005. 

 V roce 1922 byla otevřena česká škola 
v budově, která stále existuje. Jde o objekt vedle  

stávajícího obecního úřadu. Do budovy obecního 
úřadu se škola přemístila v r. 1926 a učilo se zde do 
r. 1961. Posledním ředitelem zde byl Pavel Podhorský, 

který se také významně podílel na jejím přemístění do 
nové reprezentativní budovy naproti Nýdečanky, 

vhodného útočiště pro školy obou národností. 
 Kromě těchto objektů se učilo i v rodinných 
domech, které rovněž zájemci najdou pomocí QR 

kódu. „Jejich poloha je vyznačena na schématické 
mapce na panelu, na každé budově je umístěna 
informační cedulka,“ dodal starosta.  

  

Děkujeme Pavle Mročkové za svolení použít článek z Třineckého 
hutníku  a  Radimu  Mikulkovi  za  fotografie  na 1.  a 4. straně  NZ. 
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  Bulletin o nýdeckém školství 
 

 

 

 

 
  

 Jedná se o první  ucelený  dokument týkající  se historie 

 a vývoje školství v Nýdku, který byl sestaven na základě 

 dostupných materiálů a vyprávění pamětníků. 

 

 O tuto publikaci můžete požádat na nýdeckém obecním úřadě, 

 v Dřeviónce a Knihovně Nýdek. 

  

 

  

 

Nové výletiště Požárník
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 Turistické informační centrum a muzeum 
Dřeviónka otevřelo dveře pro veřejnost již 23. června 

2022 a od té doby do něj zavítalo více než 1200 
návštěvníků. Nešlo jen o zvídavé obyvatele Nýdku, 
kteří si ještě dobře pamatovali vzhled staré roubenky 

a byli tedy zvědaví, jak se povedla stavba její repliky. 
K naší velké radosti zde přicházeli také turisté nejen 
z blízkého okolí, ale také ze vzdálených koutů 

republiky. Nejčastěji se poptávali na turistické trasy a 
zajímavosti. Padly však také kurióznější dotazy, jako 

například na nejkrásnější místo v Nýdku, ze kterého 
lze sledovat západ slunce. Tak schválně, co byste jim 
doporučili Vy? 

 Prázdninové akce v Dřeviónce byly věnovány 
těm nejmenším. V červenci si děti vyzkoušely pletení 

košíků z pedigu a v srpnu se seznámily s technikou 
vyšívání křížkovým stehem. I když by se zdálo, že 
se na prázdninových dílnách setkáme hlavně 

s děvčaty, opak byl pravdou. Ani kluci se této práce 
nezalekli a přišli ukázat, jak jsou manuálně zruční. 

 Září nám do Dřeviónky přineslo bohatý 

kulturní program. Na začátku měsíce se obec Nýdek 
připravovala na významné výročí založení polské a 
české školy. Součástí oslav bylo také uspořádání 

výstavy o historii školství v Nýdku. Tato výstava, 
která velmi poutavým způsobem přibližuje mnohdy 
nelehkou cestu nýdeckých dětí za vzděláním, je stále 

k vidění v prostorách stodoly naší Dřeviónky. Srdečně 

zveme k její návštěvě, jsme si skoro jistí, že na 
některém z dobových snímků poznáte sebe, své 

příbuzné nebo známé. 
 Pro fanoušky již skoro zapomenutých 

tradičních řemeslných technik jsme pod vedením paní 
Gabriely Lipus uspořádali kurz pletení ošatek ze 
slámy. Velký zájem předčil naše očekávání a naše 

malá muzejní světnička doslova praskala ve švech. 
Technika pletení ošatek je velmi náročná a vyžaduje 
čas i značnou obratnost rukou. Byli jsme však velmi 

mile překvapeni, s jakým nasazením se přítomné 
dámy této činnosti zhostily a s jakým nadšením si pak 

odnášely své výtvory domů. 

 Dřeviónka je financována z projektu, který 
stojí na myšlence rozvoje industriálního dědictví z dob 
průmyslové revoluce na Těšínském Slezsku. Nýdek se 

svou bohatou historií těžby železné rudy a vápence je 
příkladem obce, která svůj lidský a pracovní potenciál 
rozvinula právě na přírodních surovinách zdejší 

krajiny. K připomínce této části historie Nýdku má 
přispět nově otevřená stálá expozice s názvem 

Nýdek – kolébka průmyslu na Těšínském 
Slezsku / Nydek – kolebka przemysłu na 
Śląsku Cieszyńskim, jejíž autorkou je Mgr. Irena 

Plšková Cichá, Ph.D.  
 Abychom neztratili přímý kontakt 

s industriálními dějinami Nýdku, rozhodli jsme se 
uspořádat procházku po stopách těžby železné 
rudy. Slunečné počasí nám dopřálo příjemný výlet po 

dnes již zasypaných štolách, zarostlých forotech a 
dalších místech, kde se v minulosti těžily pelosiderity 
obsahující tolik žádané železo.  

 Za průvodcovství a poutavé vyprávění 
děkujeme panu Michalu Milerskimu. 
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 A jaké jsou naše plány na říjen? Vzhledem 
k charakteru Dřeviónky jsme se rozhodli rozšířit nýdecký 

Krmáš o stánky s regionálními a řemeslnými produkty 
společně s ukázkou výroby těchto tradičních výtvorů. 

Těšit se můžete také na první z tematických akcí, která 
bude věnována zdejší tradiční potravině – zelí. 
 Na listopad a prosinec pro Vás připravujeme 

workshop pečení chleba z  žitného kvásku 
v kachlových kamnech naší dřevěnky, tvořivé kurzy 
techniky macramé neboli drhání a také vytváření 

vánočních ozdob z foukaného skla nebo slámy. Věříme, 
že si v našem programu každý najde něco, co mu bude 

blízké. O přesných termínech akcí budeme informovat 
prostřednictvím plakátů, letáků a na facebookovém a 
instagramovém účtu Dřeviónky. Již teď srdečně zveme 

všechny zájemce k nám do Dřeviónky.          
                 Pracovnice Turistického informačního  

                  centra a muzea Dřeviónka    

 
Po stopách těžby železné rudy v Nýdku  
 
  Mezi hlavní cíle přeshraničního projektu Život 

a práce na Těšínském Slezsku v době průmyslové 
revoluce (v rámci nějž vznikla i replika nýdecké 
„Dřeviónky“) patří nejen přiblížení rozvoje průmyslu na 

Těšínském Slezsku, ale i spolupráce a vzájemné 
obohacování kultur českých a polských obyvatel regionu, 

jež po roce 1920 rozdělila hranice. 
 Historický vývoj obce Nýdek byl dříve úzce 
spjat rovněž se železárnami v Ustroni, založenými již  

v roce 1772. Nejpodstatnějším důvodem jejich vzniku 

byla totiž právě bohatá naleziště železné rudy v 
katastru obce Nýdek. 

 Proto jsme velice přivítali zájem bývalých 
zaměstnanců Kovárny v Ustroni (Kużnia Ustroń – 
dříve součást železáren v Ustroni) o návštěvu obce 

Nýdek. Patnáctičlenná skupina byla nejdříve přivítána 
v budově Obecního úřadu v Nýdku, kde se hosté 

dozvěděli o místní historii. Poté shlédli Kostel svatého 
Mikuláše z roku 1576, a navštívili rovněž místa, kde 
se nacházely štoly sloužící k těžbě železné rudy.  

  Návštěva naší obce 
pokračovala výletem do části 

Kolibiska, kde se zúčastnění   
dozvěděli  podrobnosti o tzv. 
klauzu (retenční nádrž) a jeho 

dřívější funkci při plavení dříví, 
ale i o výrobě dřevěného uhlí, 

jež tu v milířích probíhala. 
Návštěva obce byla zakončena 
v Dřeviónce, kterou hosty 

provedla Urszula Koky.  
  Bývali „kováři“ byli 
nadšeni historií i současným 

vývojem obce. Někteří z nich 
pouze projevili lítost, že i přes 

společné dějiny a relativní 
blízkost od jejich bydliště v 
Ustroni, navštívili Nýdek 

poprvé. I z toho důvodu jsme 
přesvědčeni, že návštěvníků 

obce, která se má dozajista čím 
pochlubit,  bude stále přibývat!  

                        

    Irena Plšková Cichá 
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  Nýdecká univerzita třetího věku 

    Letní aktivity NU3V: Putování za vodou II. 
 

    Naše Nýdecká univerzita třetího věku pořádala 1. září 2022 poznávací   
    zájezd PUTOVÁNÍ ZA VODOU II  do oblasti Karvinska. 
 

 Prvním cílem byla návštěva a prohlídka 

"Karvinského moře" v Darkově. V této oblasti, kde v 

důsledku dobývání uhlí došlo k poklesu půdy a 
zatopení vodou, buduje město Karviná rekreační 

oblast. Vznikla zde vodní plocha o rozloze 32 ha místy 
až s  25m hloubkou. Toto jezero s poetickým názvem 

Karvinské moře (Darkovské moře) má svou pláž, dvě 
pevná a jedno plovoucí molo, koupání zde je však 
prozatím na vlastní nebezpečí. 

 Po prohlídce jsme pokračovali do oblasti 

Karviná-Doly, kde jsme navštívili Šikmý kostel, který 
se stal naší kulturní památkou.  Šikmý kostel sv. 

Petra z Alkantary je barokní kostel z roku 1736, který 
nahradil dřevěný kostel u vsi. Důsledkem hlubinné 
těžby ve 20. století území, včetně kostela, pokleslo o 

36 metrů. Pokles způsobil úklon kostela o 6,8 m na 
jih od svislé osy. Nikoho by nenapadlo, že ještě před 

čtyřiceti  lety zde bylo rušné město se dvěma zámky 
a hřbitovem, na kterém v roce 1894 bylo 
pochováno  235 osob z největšího  důlního  neštěstí 

z celého období těžby uhlí na Karvinsku. 

 Po obědě jsme zajeli do Rehabilitačního 

sanatoria v Karviné. Je to naše další léčebné zařízení 
s více jak 40letou tradicí, které je vzdálené 5 km od 
původních historických Lázní Darkov. Koncepce 

sanatoria je již od počátku založena na moderním 
oboru fyzioterapie, balneologie a léčebné 
rehabilitace. Využili jsme možnosti relaxace v 

několika bazénech. V jednom bazénu a whirpoolce 
byla jodobromová voda o teplotě 35˚C, sladkovodní 

plavecký bazén měl teplotu 31˚C. Whirpoolku využily 
zejména ženy. Dále jsme měli k dispozici tři druhy 
sauny - parní, finskou a infrasaunu. Po ukončení 

procedur jsme se občerstvili v lázeňské restauraci, 
kde nás mimo jiné obsluhoval i restaurační robot. 

 Exkurze nám přinesla zajímavé poznatky o 
novém Karvinském moři, kulturní památce Šikmý 
kostel a příjemné pocity po relaxaci v bazénech a 

saunách sanatoria.  
 Jednou větou, bylo to moc fajn. 

              Jan Miech 
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 Letní aktivity NU3V: Historie školství v Nýdku 
 

 Nýdecká univerzita třetího věku konaná 
dne 15. září 2022 byla zaměřená na 180. výročí 
polské a 100. výročí české školy v Nýdku. Již 10. září 

byla k tomuto jubileu odhalená pamětní deska na 
nýdeckém náměstí.  

 Ve čtvrtek 15. září jsme si nejprve prohlédli 
stylové zařízení místní Dřeviónky. Samotná výstava   
„Z dějin školství v Nýdku“  byla umístěna v 

prostorách Dřeviónky k tomu určených a zahrnovala 
fotografie jednotlivých škol (tzn. české, polské, ale 

také jednotřídky na Hluchové a na Střelmé) doplněné 
o dobové popisky a umístěné na panelech.  
 Jako pozornost k tomuto jubileu jsme obdrželi 

bulletin 180. výroční polské a 100. výročí české 
školy autorky Mgr. Zuzany Mikulové, které by 

měla být na začátku příštího roku publikována kniha 
o našem regionu.  

 Paní Mikulová pracuje ve Státním okresním 
archívu Frýdek-Místek, kde má možnost pracovat 
s dokumenty, kronikami, ale také plány na stavbu 

škol a jinými archivovanými materiály k dané 
problematice. Svá zjištění podrobně zpracovala do 

prezentace  a  následně  nás   přehledně  seznámila 
s vývojem školství u nás v Nýdku.  
 V  rámci  diskuze  se zapojilo  více  účastníků 

z řad bývalých žáků a pedagogů. Zajímavostí bylo 
vystoupení dvou učitelek ze Znojma, které v Nýdku 

ve svých 18 letech začínaly (dokonce v jednotřídce na 
Střelmé) a pak  učily v Nýdku po celý svůj 
život  (tj. 42 a 36 let). Obě učitelky vedoucí akce 

odměnila kytičkou, uznáním a poděkováním.  

 Také na této akci  jsme si rozšířili své obzory 
a dozvěděli se zajímavosti o školství v naší vesnici. 

                        Jana Cieslarová 

 

     Originály archivních fondů jsou postupně digitalizovány. Cílem digitálních archivů 
je zpřístupnit informace široké veřejnosti. Veškerá data jsou čerpána z archivních pomůcek 
- inventářů a katalogů k archivním fondům a sbírkám  pořizovaným od 60. let 20. století do 
současnosti. Z rozsáhlých řad archivních pomůcek, jimiž  archivy disponují, byly zatím 
vybrány a připraveny pro zveřejnění jen ty nejdůležitější. Databázi archivních fondů 
naleznete na adrese: digi.archives.cz 
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 Dobrá věc se podařila 

 
 Chtěla bych touto cestou veřejně poděkovat 
Obci Nýdek za úspěšné vyřešení letitého problému ve 

strži na „Blažkovém“, kde při deštích docházelo 
k opakovanému zanášení potoka a potrubí odpadní 

zeminou a tím k zaplavování okolních polí a domů. 
 Chci zejména poděkovat místostarostovi p. 
Suszkovi, který svým vysoce odborným a lidským 

přístupem  ke všem zainteresovaným stranám 
rozhodnou měrou přispěl k vyřešení celého problému. 
  
 

 

 
 

 Chci poděkovat i zastupiteli p. Ciencialovi, 
který umožnil  odborné firmě  k zahájení práce 

bezproblémový přístup na své pozemky. 
 K vyřešení celého problému v nemalé míře 
přispěli i odborníci z firmy Lesostavby, kteří 

problematice dokonale rozuměli a dovedli akceptovat 
požadavky všech zainteresovaných. Díky všem těmto 
zásahům voda z „Blažkového“ konečně teče 

tam, kam má a obyvatelé okolí mohou klidněji žít bez 
obav ze záplav. 

   Emílie Sikorová 
Nýdek č. 330 

  Místní poplatky 
  za komunální odpad a za psa 
 

 

 
  

   Rok se sešel s rokem a blíží se splatnost 
místních poplatků. Upozorňujeme proto všechny naše 

občany, že termín splatnosti místního poplatku za 
obecní systém odpadového hospodářství a místního 

poplatku ze psů je nejpozději 
do 31.10.2022.  V případě, že poplatky nebudou 
uhrazeny včas, navyšuje obec poplatky  o 25 % 

z dlužné částky. 

  Slevy na poplatku pro studenty 

   Všichni studenti, kteří chtějí v tomto 
roce uplatnit slevu na studenty (týká se pouze 
studentů ubytovaných na kolejích nebo v jiné formě 

ubytování), musí doložit potvrzení o studiu včetně 
potvrzení o ubytování, kde žadatel o slevu bude 
přesně definován  (jméno, příjmení, datum narození, 

adresa trvalého pobytu). 

Noví žadatelé o slevu musí zároveň s předložením 

výše uvedených dokladů vyplnit  Žádost o poskytnutí 
slevy   (pouze  jednou  za období studia).  Potvrzení 
o studiu a o ubytování se dokládá 

každoročně  nejpozději do 31.10.  Při žádosti, 
která bude podána po tomto datu, nebudeme moci 

úlevu v souladu se zákonem poskytnout. 
 

 
 

 
 

 
 

 
 

 Vodné a stočné 
 
 Upozorňujeme všechny, kteří ještě neuhradili 
vodné a stočné, že  termín splatnosti již 
uplynul. V případě, že k úhradě nedojde do konce 

října, budeme muset přistoupit k  vymáhání 
nedoplatku. 

 
 Dále upozorňujeme, že předpisy za vodné a 
stočné se nyní již vždy budou vystavovat v částkách 

počítaných na haléře. Zdůrazňujme, že částky se 
nesmí zaokrouhlovat a je nutné bezhotovostním 

způsobem platit tak, jak je na složenkách uvedeno. 
  

Eva Kubinská 

referent místních poplatků 
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Jako my latoś na posiónku strzigali i grali 

Przedostatnióm 
sobote siyrpnia 
my  strzigli  owce.  

 Głosili deszcz, ale jakosi to chwała Bogu 
wydziyrżało i tóż se strzigocze na kóniec mógli aji 
popasować, kiery z nich nejrychlij ostrziże czornóm 
owce. Piyrszy był Martin Szmek z bystrzickich Pasiyk, 
drugi skóńczył też Martin Szmek, kiery był jyny o 
sekunde pomalszy niż jego tata a trzeci Vlastimil 
Bishof. 
 Po robocie my se dali po połce, pojedli 
baranigo gulaszu od Martina Carbola z czeskigo 
zwiónzku owczorzi a koziorzi i aji kónsek francka od 
nydeckich PZKOwców a potym posiodali na 
kostkatych balikach siana pozukłodanych hore na 
posiónku wedle głogu i posłóchali szumnego granio 

nydczanki Zuzanki od Czyża na piszczołkach, Karola 
Kočíka ze Zvolena na fujarze i Ľuba Tatarki ze 
Slovenskij Lupči na gajdach.

  Już, już mieli zagrać aji Bezmianowcy pomiyszani 
z Nowinóm, kiej zaczło pokrapować. Nastało 
gremialne skludzani siana. Partyja w mig ucapiła 
baliki, na kierych do teraz siedziała i poznoszała ich 
na dół pod przidaszek. Sómsiadka Petra od Kalyty 
wycióngła malucha z jego dziecyncego wózka, do 
kierego potym narwała kostke siana i z takóm 
furóm a z dzieckym na rynce zjyżdżała z kopca. Do 
piynciu minut był tyn nasz sianowy amfiteater 
poskludzany, a ci, kierzi chcieli dalij posłóchać 
muzyki, przeniyśli sie nad snoze ku forotóm do 
zimiarki. Tam kapela grała gorolski pieśniczki a 
Ľubo Tatarka nastroił muldanki i zaśpiywoł 
przepieknóm ballade zpod Poľany. Na polu sie w 
miyndzyczasie rozpadało, ale to już siedzieli pod 
dachym aji my, aji to siano. Jyny ty ostrzigane 
owce mokły na polu. 
          M. Milerski 
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17. kolo Hyundai Moravskoslezské ligy mladých hasičů 

     V sobotu 24.9.2022 se uskutečnilo závěrečné kolo MSL – MH v požárním sportu. Byla to 
možnost pro účastníky ligy získat ještě nějaké body do tabulky a zabojovat tak o lepší umístění. 

 
  Do Nýdku se sjelo neuvěřitelných 74 týmů, 
z nichž každý měl ty nejvyšší ambice. Každý tým se 

skládá ze 7 lidí a soutěžit můžou děti od 3 do 18 let, 
a to v kategorii mini, mladší žáci, starší žáci a dorost. 

Nýdek navštívili i týmy, které nejsou zapsány v lize, 
avšak o to víc bylo pro ně motivující bojovat o 
nejvyšší příčky s těmi nejlepšími. Nejlepší čas na 

soutěži zaběhl tým dorostu z Oprechtic s časem 
11,77 s. 

 Nýdecké mladé hasiče přišla povzbudit necelá 
stovka fanoušků. Na domácí soutěži se jim však příliš 
nedařilo. Nejlépe to zaběhli starší žáci, kteří získali 6. 

místo. Nejvíce zklamaní odcházeli nýdečtí mladší 
žáci, kteří nezvládli boj o 1. místo s Malenovicemi a 
stali se tak vicemistry Hyundai Moravskoslezské ligy 

mladých hasičů v kategorii mladších žáků. 
 Na akci byla široká nabídka jídla a pití, pro soutěžící 

byla zajištěny svačinka. Tři nejlepší družstva v každé 
kategorii mohla získat pohár, medaile a věcné ceny. 
Speciální cena pro 1. místo starších žáků byla 

projížďka Mustangem. 
 Velké díky patří sponzorům, a to konkrétně firmě 

Hyundai, obci Nýdek, Moravskoslezskému kraji, 
firmám Miver stavby s.r.o. - Milan Raszka, farma 
Niedoba, potraviny Katka a Enapo, Nýdecké 

dobrůtky, Datart - Slávek Kučera, Noka a.c., Build 
Synergy, půjčovna Vendryně s.r.o. a Prosperity FS, 
dále děkujeme organizátorům, rodičům, 

dobrovolníkům a hlavně soutěžním týmům! 
                 SDH Nýdek
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 NÝDECKÁ SPORTOVNÍ RUBRIKA 

 Vážení spoluobčané, 

dovolte, abych vás v krátkosti seznámil s děním v naší Tělovýchovné jednotě Sokol Nýdek, z.s. 

od posledního vydání zpravodaje. 

 

 FOTBAL 

 Po krátké letní pauze se naši fotbalisté začali v polovině července připravovat na podzimní část nového 

soutěžního ročníku 2022/2023 1.B třídy skupiny C pod vedením nového, zkušeného trenéra, pana 

Petra Baumana. Tréninky probíhaly 2x týdně. 

 V rámci přípravy odehráli naši fotbalisté 2 přípravné zápasy: 29.7. Nýdek – Bukovec 3:2 (branky: 

Spratek T. 2x, Suszka T.) a 5.8. Nebory – Nýdek 1:4 (branky: Čelůstka M., Hojdysz M., Cienciala L., Lamacz 

T.). Poté již začal nový soutěžní ročník který jsme zahájili 15.8. vítězstvím 7:0 nad Dětmarovicemi (výsledky 

k 3.10. najdete v tabulkách níže). 

 

14.8. ne 17:00 Nýdek - Dětmarovice

 7:0                                               

Szotkowski 2x, Perniš, Hojdysz, 

Mazurek, Čelůstka, Placzek

21.8. ne 16:30 Nýdek - Baník Orlová

 4:3                                               

Hojdysz, Perniš, Suszka, 

Mazurek

26.8. PÁ 17:30 Lískovec - Nýdek
5:3                                               

Cienciala, Čelůstka, Perniš

4.9. ne 16:00 Nýdek - Dobrá
 3:1                                               

Perniš 2x, Čelůstka

10.9. so 16:00 Sedliště - Nýdek 1:0                                              

18.9. ne 15:30 Nýdek - Hnojník
 3:1                                               

Kantor L., Čelůstka, Perniš

24.9. so 15:30 Petřvald - Nýdek
2:1                                               

Spratek

2.10. ne 15:00 Nýdek - Věřňovice
 1:1                                               

Perniš

8.10. so 15:00 Oldřichovice - Nýdek AUTA

16.10. ne 15:00 Nýdek - Baška

22.10. so 14:30 Vendryně - Nýdek AUTA

30.10. ne 14:30 Nýdek - Horní Žukov

6.11. ne 14:00 Inter.Petrovice - Nýdek BUS

Výsledky utkání MUŽI - podzim 2022
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 Tak jako před jarní části loňského ročníku došlo k celkem velkým změnám, kdy náš kádr opustili Petr 

Příborský (Hnojník), Adam Puczok (Raškovice), Tomáš Guznar (návrat do Vendryně), Jiří Stonawski (Janovice), 

Arpád Patrik Jóni (Oldřichovice) a Lukáš Mitrega (ukončení činnosti). Jsme rádi, že se nám tyto hráče podařilo 

kvalitativně nahradit „novými“ zkušenými posilami, které se ihned v mužstvu adaptovaly a své kvality na hřišti 

prokazují od prvního zápasu.  

 Jsou jimi: Ľuboš Perniš (FK Poteč), který prošel mnoha kluby nejen na Slovensku ale i v zahraničí 

(mimochodem v dresu Trnavy si zahrál proti slavné Barceloně) a momentálně je naším nejlepším střelcem se 

7 góly; dále po ukončení bohaté a úspěšné profesionální hráčské kariéry k nám z FK Fotbal Třinec zamířili 

Lukáš Paleček s Markem Čelůstkou a z Lokomotivy Petrovice se vrátil Pavel Mazurek. 

 

 

 

        

 

 

 

 

 

 

 

 Více na: Moravskoslezský kraj › 2022 A3C - CANIS I.B třída mužů sk. C | Soutěže | FOTBAL.CZ 

 Od září pokračovaly rovněž tréninky malých sportovců vždy v úterky od 15:30 hodin na travnatém 

hřišti nebo umělce u školy. Od 4.10. budou tréninky, vzhledem k počasí, probíhat v tělocvičně ZŠ a MŠ; den 

a čas tréninků zůstává stejný. Pokud má vaše dítě zájem, neváhejte přijít, účast je bezplatná. V případě zájmu 

kontaktujte trenéra přípravky p. Viktora Poloka, tel.: 739 862 005. 

 HOKEJ 

 Svá první čtyři utkání ve Slezské hokejové lize má za sebou rovněž náš nýdecký hokejový oddíl 

VHK Rytíři Nýdek. Trenéry i pro tuto sezónu jsou pánové Marsín Jiří a Marosz Rostislav. 

 03.09.    Silesians Havířov – VHK Rytíři Nýdek 3:6 (branky: Švarba 3x, Marthaus 2x, Marosz) 

 10.09.    VHK Rytíři Nýdek – HC Lavina Těrlicko 13:3 (branky: Marosz 3x, Marthaus 2x, Švarba 2x,            

      Suszka 2x, Pav, Vitásek, Lamacz, Lupienski) 

 17.09.    HC Nebory - VHK Rytíři Nýdek 5:2 (branky: Zbořil, Marsín) 

 23.09.    volno z důvodu lichého počtu týmů 

 01.10.     VHK Rytíři Nýdek – HC Javorový 5:1 (branky: Pav 2x, Suszka, Marthaus, Švarba) 

UMÍSTĚNÍ KLUB ZÁPASY VÝHRY REMÍZY PROHRY SKÓRE BODY

1. Oldřichovice 8 6 1 1 28:13 19

2. Sedliště 8 6 0 2 18:11 18

3. Petřvald 8 4 2 2 21:18 14

4. Nýdek 8 4 1 3 22:14 13

5. Dobrá 8 4 1 3 20:16 13

6. Hnojník 8 4 1 3 15:16 13

7. Vendryně 8 4 0 4 20:18 12

8. Věřňovice 8 2 5 1 22:17 11

9. Lískovec 8 3 1 4 23:25 10

10. Inter.Petrovice 8 3 1 4 16:20 10

11. Baška 8 3 0 5 23:25 9

12. Baník Orlová 8 2 2 4 20:24 8

13 Horní Žukov 8 1 2 5 20:33 5

14. Dětmarovice 8 1 1 6 8:26 4

AKTUÁLNÍ Tabulka 1.B třída, skupina C                                    
PO 8. KOLECH
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 Tabulka k 3.10.2022: 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 Více na: SHL | Slezská Hokejová Liga (shliga.cz) ; Facebook – VHK Rytíři Nýdek 

 

 VOLEJBAL 

 Začátek nové sezóny Okresního přeboru mají za sebou také naši volejbalisté. V prvním zápase 

nastoupili na hřišti SK Metylovice a prohráli 3:1. Dalšími jejich soupeři budou týmy Třanovic, Mostů u 

Jablunkova, Slavoje Český Těšín, Raškovic A, Raškovic B a Palkovic. 

 03.10.    18:30 TJ Sokol Nýdek - VK Raškovice B 

 07.10.    18:00 TJ Sokol Nýdek - SK Třanovice 

 14.10.    18:00 VK Raškovice A - TJ Sokol Nýdek 

 04.11.    18:00 TJ Sokol Mosty u Jablunkova - TJ Sokol Nýdek 

 11.11.    17:30 TJ Sokol Palkovice B - TJ Sokol Nýdek 

 25.11.     18:00 TJ Sokol Nýdek - TJ Slavoj Český Těšín 

Více informací najdete na stránkách: FM-M - skupina FM-M (cvf.cz) 

 Za TJ Sokol Nýdek, z.s  přeji všem  našim  sportovcům v nové  sezóně  jejich  soutěží  hodně  úspěchů 

a hlavně zdraví. 

           Ing. Radim Svider
 předseda TJ Sokol Nýdek, z.s. 
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      Nýdek má     
      mistra světa! 
  Husarský kousek se podařil 
Marcelu Kantorovi, rodákovi z Nýdku. 

Stal se mistrem světa veteránů ve 
skoku na lyžích.  

  Tomuto velkému úspěchu 

předcházela náročná příprava nejen v 
domácím prostředí, ale také ve sportovním 

areálu v polském Szczyrku. 
  Mistrovství světa veteránů se tento 
rok pořádalo v  nádherném  slovinském 

středisku Planica, kam se sjelo 95 
závodníků z celého světa. Z České republiky 
se společně s Marcelem vydali směrem do 

Julských alp ještě další tři naši skokani - 
veteráni. 

  Dne 8. 9. 2022 se Martin Kantor 
zúčastnil dvou závodů. Na můstku K-60 
skončil na 5. místě. Vše si však  vynahradil 

na můstku K-40, kde nedal soupeřům 
nejmenší šanci. V obou kolech skočil nejdál 

a získal ve své kategorii titul Mistra světa. 
Blahopřejeme. 

Radim Mikulka 
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Rozhovor s mistrem světa

Ještě nikdy jsem nedělal rozhovor s mistrem 
světa. Marceli, mistře světa, jaký to je pocit? 
Je to úžasný pocit. 

Kolikrát jsi byl na mistrovství světa veteránů 
ve skocích na lyžích? 
Podruhé, v roce 2018 jsem byl poprvé ve Szczyrku 
v Polsku. 

Jak ses připravoval na MS? 
Tři měsíce před MS jsem se rozhodl, že se přihlásím. 
Měsíc před MS jsem zahájil přípravu. Začal jsem 

intenzivněji sportovat: jezdil jsem na kole, hrál jsem 
tenis a samozřejmě jsem začal skákat. Prvně 
v Nýdku a pak ve Szczyrku na větších můstcích. 

Jak probíhal den závodu? 
Ráno v 7 hodin jsem měl budíček. Dal jsem si 

lehkou snídani a vyrazil jsem k můstkům. Dopoledne 
jsem závodil na můstku K-60, kde jsem skončil ve 
velké konkurenci seveřanů na 5. místě a odpoledne 

se závodilo na můstku K-40, kde jsem vyhrál. 

Jak jsi to viděl před závodem? 
Už před závodem jsem si více věřil na můstek K-40, 
protože jsem věděl, jak skáčou konkurenti. Ale 
musel jsem v závodě potvrdit metry z tréninku.  

 

V obou kolech jsem skočil nejdál a i stylově to 
nebylo špatné, takže to vyšlo na zlato. 

Den po zisku zlaté medaile jsi měl narozeniny. 
Nadělil sis krásný dárek. Jak jsi to oslavil a 
s kým? 
Malá oslava proběhla už v den závodu a pokračovala 
i další den na místě s kamarády z České republiky. 

Jak reagovali lidé v Nýdku po tvém příjezdu? 
Nečekal jsem takové milé přivítání. Mnoho lidí mi 
gratulovalo, bylo to příjemné. Ještěže jsem měl 

nějaké to volno a nemusel jsem jít hned do práce. 
Jo, nejen v Nýdku, mám mnoho kamarádů.  

Pojedeš ještě na další mistrovství světa? 
Rád bych, jestli mi to zdraví dovolí. 

Kdo bude hostit další letní MS? 
To se ještě neví. Ale zimní MS bude v polském 
Zakopaném. 

A tam se ti nechce? 
Uvažuji o tom, ale ze skákání na sněhu mám velký 
respekt. Letní skákání na hmotě je daleko 
bezpečnější. 

Příprava a celé MS bylo určitě finančně 
náročné. Přispěl ti někdo? 
Ano, chtěl bych poděkovat za finanční podporu naši 
obci, Petru Niedobovi, Milanu Raszkovi a Gabriele 
Szymeczkové za úpravu skokanské kombinézy. Taky 

se kolem mě točil Radim Mikulka, který byl se mnou 
i ve Szczyrku a pomohl mi se sháněním finančních 

prostředků a zmedializoval můj úspěch.  

Marceli, ať se ti daří nejen na sportovním poli!                 
                                               Radim Mikulka 
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O góniyniu „po niebie“ 
 
Wywiad z nydczankóm Jolantóm Byrtus – 
uczestniczkóm dwóch MS w sky-runningu. 

 
Jola, cóż cie to popadło z tym góniyniym po 
kopcach? 
Kupiłach se nowe terenowe teniski i potrzebowała 
żech ich kansi wypróbować, i tóż żech sie zgłosiła na 

zawody w Harrachowie. Było tam trzeba piynć razy 
wylecieć do takigo wielkigo kopca (Čertova hora). 

Ku kóńcu już mnie tak bolały nogi, żech nie 
wiedziała, czy móm dalij iść po cztyróch, abo po 
zpatku. No, ale wygrałach to tam i zaproponowali 

mi, cobych Czeskóm republike reprezentowała na 
mistrzowstwach świata do 23 roków w Andorze, a to 

żech przeca nimógła odmówić. Do Pireneji sie 
człowiek nie dostanie każdy wikend.  
 

Ale to nie były jedyne światowe 
mistrzowstwa, na kierych żaś byla przez ty 
feryje, no ni? 
Ja po tej Andorze mnie w siyrpniu wziyli jeszcze aji 
na Skyrunning Wold Champinships do Ossoli we 

włoskim Piemoncie. Tam już zawodziła światowo 
elita a kole nas byly kopce przez 4000 m wysoki.  
 

Fest was tam przeganiali? 
No fest, dyć jo nigdy przed tym nie trenowała taki 

biegi a ulecieć 31 km z przewyższyniym 2500m nima 
jyny tak. Ani żech sie nimiała  czasu rozglóndać i 
podziwiać ty piekne widoki dookoła, bo żech sie 

musiała dziwać pod nogi, abych sie kaj nie wymleła. 
Po każde jak lecym, tak se prawiym, że już nigdy 

wiyncyj, dyć czy by nie było  lepsze se tu to tak jyny 
przynść na spokojnie? Ale potym ta radość i euforia, 

jak przilecisz do mety a wszyscy ci fandzóm i 
kalskajóm, ta je niesamowito! 

 
Jakoś dopadła? 
No na to, żech po takich trasach jeszcze nigdy nie 

góniła, tak żech była z siebie zadowolóno. W 
Andorze żech zajyła 9 a 10 miejsce. Przi tym  sie mi 

tam nie leciało nejlepij, bo był straszny hyc a we 
wyszkach kole 3000m n.p.m. sie mi tam robiło 
kapke  słabo. Na tych italskich MŚ żech byla 30. 

 
Jaki sóm wogóle zasady tego sky-runningu? 
Trasa skyrunningu musi być we wyszce aspóń 
2000m n.p.m. a musi tam być kopiec kiery mo 
wiyncyj niż 30% nachylynio. W konkurencji vertical 

kilometer sie leci (no raczyj idzie) po trasie, kiero mo 
przewyższyni 1km przi maksymalnej delce 5 km. 
Potym je sky race, kiero mo tak kole 20-30 km 

z bardziyj technicznymi pasażami. 
A sky ultra nad 50 km. 

 
A co w zimie, też sie góni po kopcach, czy 
planujesz przeszaltrować zaś na skije? 
W zimie je sky-snow, kaj lecisz po lodowcu 
z żelaznymi rakami (maczkami) na nogach. No, 

jo  ale planujym spróbować aji jakisi zawody na 
skialpach a potym uwidzym co dalij.  
 

Tóż niech sie Ci darzi. 
                                   Jole spowiadoł ujec Michoł 
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Všechny milovníky zelí a folkloru bychom rádi pozvali na akci s výmluvným názvem Kapusta, která se uskuteční 
v sobotu 22. října od 14.00 do 17.00 v Dřeviónce. Připomeneme si tradiční způsob zpracování této potraviny, 
která hrála tak důležitou roli v jídelníčku našich předků. O zpestření se postará soubor Bystrzyca, který si pro 

nás připravil tematické taneční a hudební vystoupení. Zájemci si budou moci naložit vlastní sklenici zelí, 
nebude chybět ani tvoření pro děti a především pak ochutnávka tradičních jídel z kapusty.  
Srdečně všechny zveme!  

             Pracovnice Turistického informačního centra a muzea Dřeviónka    
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